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V březnu letošního roku byla vyhlá-
šena Komisí pro kulturu a památkovou 
péči RM ve spolupráci se ZŠ a MŠ Tova-
čov fotosoutěž na téma „Tovačovská 
příroda ve čtyřech ročních obdobích“. 
Do soutěže se zapojilo celkem šest fo-
tografů, kteří byli oceněni v rámci ho-
dových oslav. Všem velmi děkujeme 
za zaslané fotografi e. Některé z  nich 
budou vybrány do propagačních ma-
teriálů, které vydává město Tovačov. 
Celkové pořadí bylo následující: 
1. Veronika Drábková a  Kristýna Kli-

mešová
2. Jiří Kohn
3. Lucie Valentová

Za účast děkujeme Alexandře Po-
verové a Terezii Šugové. 

kamelot

 Fotosoutěž

Veronika DrábkováVeronika Drábková
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Do seznamu voličů bylo zapsáno celkem 1954 voličů, 
odevzdáno bylo 1 052 platných obálek. To znamená volební 
účast 53,89 %.  V souladu s volebním zákonem bylo zvoleno 
15 členů zastupitelstva města, kteří jsou jmenovitě zvoleni: 

Volební strana č. 1, Starostové a nezávislí

Jaroslav Vrána – 630 hlasů
Petr Majar – 307 hlasů
Jiří Zavadil, Ing. – 271 hlasů
Václav Bílý – 187 hlasů

Volební strana č. 2, Šance pro Tovačov:

Veronika Zavadilová, Mgr. – 300 hlasů
Olga Čechmánková, Ing. – 219 hlasů
Leon Bouchal, Mgr. Bc. – 209 hlasů

Volební strana č. 3, ANO 2011

Jiří Kohn – 242 hlasů
Rostislav Hrdiborský PhDr. – 191 hlasů

Volební strana č. 4, Moravané:

Lenka Nováková, Mgr. – 112 hlasů

Volební strana č. 5, Křesťanská a demokratická unie – 

Československá strana lidová

Marek Svoboda – 597 hlasů
Milan Hodina, Ing. – 329 hlasů
Michal Schafer – 265 hlasů
Ladislava Čotková – 242 hlasů
Volební strana č. 6, Za náš Tovačov:
Petr Vrána, Mgr. – 287 hlasů

V  pátek 21. října 2022 se konalo ve 
sportovní hale v Tovačově ustavující zase-
dání zastupitelstva města. 

Všichni přítomní zvolení zastupitelé 
složili slib a ujali se svého mandátu. V pro-
gramu ustavujícího zastupitelstva byla 
volba starosty města Tovačova – za Křes-
ťanskou demokratickou unií – Českou 
stranu lidovou byl navržen a usnesením č. 
8/01-22 zvolen Marek Svoboda. Zastupi-
telé dále zvolili usnesením č. 9/01-22 mís-
tostarostu Jaroslava Vránu,  navrženého 
za sdružení Starostů a nezávislých.

Dále byla volena pětičlenná rada města, 
kde starosta a místostarosta jsou členy rady 
ze zákona. Zbývající tři členy volilo zastupi-
telstvo dle předložených návrhů takto:

Starostové a  nezávislí navrhli Petra 
Majara, Křesťanská demokratická unie – 
Česká strany lidová navrhla Michala Scha-
fera, sdružení Šance pro Tovačov navrhlo 
Mgr. Veroniku Zavadilovou. Všichni navr-
žení byli jednohlasně zvoleni. 

Rovněž byl zvolen fi nanční a kontrolní 
výbor ZM. 

Finanční výbor bude v  následujícím 

období pracovat v tomto složení:   

Křesťanská demokratická unie – Česká 
strana lidová, Ladislava Čotková – před-
sedkyně 
Šance pro Tovačov, Marek Matula – člen 
Šance pro Tovačov, Ing. Milan Trnkal – 
člen
Za náš Tovačov, Ing. Bohumír Vykoupil – 
člen
Šance pro Tovačov, Mgr. Veronika Zavadi-
lová – členka 

Kontrolní výbor bude v  následujícím 

období pracovat v tomto složení:   

Starostové a  nezávislí, Ing. Jiří Zavadil – 
předseda 
Starostové a nezávislí, Václav Bílý – člen
KDU – ČSL, Ing. Milan Hodina – člen
Šance pro Tovačov, Ing. Jan Třasoň – člen
Starostové a  nezávislí, Petra Volcová – 
členka  

Zastupitelstvo města Tovačova schvá-
lilo měsíční odměny pro neuvolněné čle-

ny zastupitelstva města dle Nařízení vlády 
č. 318/2017 o odměnách za výkon funkce 
členům zastupitelstev, ve znění pozděj-
ších předpisů s platností od 1. 11. 2022 ve 
výši:
- člen rady města, předseda výboru 

nebo komise  5 900 Kč
- člen rady města, člen výboru nebo ko-

mise  4 900 Kč
- člen rady města 2 600 Kč
- předseda výboru nebo komise   3 000 Kč
- člen výboru nebo komise         2 200 Kč
- člen ZM  1 800 Kč

Starosta města Marek Svoboda ve 
svém projevu poděkoval voličům za 
účast v komunálních volbách v Tovačově 
a  naznačil několik programových priorit 
pro volební období 2022 – 2026. 

V závěru vyjádřil přesvědčení, že nově 
zvolené zastupitelstvo bude dobře spolu-
pracovat ve prospěch města a všech jeho 
občanů.

Marek Svoboda 
starosta města

 Výsledky voleb do zastupitelstva města Tovačova

 Ustavující zasedání zastupitelstva města v roce 2022
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 Poděkování „Společně pro Tovačov“

 Práce údržby města

Vážení spoluobčané,
 rád bych Vám touto cestou poděkoval za hlasy, které od 

Vás dostali naši kandidáti v komunálních volbách. Díky Vaší 
podpoře jsme získali celkem čtyři mandáty. Volby pro nás 
byly jakýmsi vysvědčením za uplynulé čtyři roky a dle voleb-
ních výsledků to vnímám tak, že jsme získali důvěru, abychom 
pokračovali v započaté práci, za což vám děkujeme. Rád bych 

Tak jako v minulém volebním obdo-
bí, tak i nyní Vás chceme průběžně infor-
movat o prováděných stavebních akcích 
a  práci údržby všeobecně. Jak jste si již 
sami mohli všimnout, snažíme se průběž-
ně doplňovat městský mobiliář. V  letoš-
ním roce jsme získali dotaci na pořízení 
nových laviček, odpadkových košů a sto-
janů na kola. Tento mobiliář byl umístěn 
před zdravotním střediskem, kostelem 
sv. Václava a  na autobusovém nádraží.  
Na autobusovém nádraží jsme připravili 
zpevněnou dlážděnou plochu pro osaze-
ní přístřešku na kola.

V  zámeckém parku jsme přistoupili 
k  opravě původního dřevěného parketu, 
který byl již delší dobu nevyhovující. Parket 
je proveden zcela nový z materiálu, který 

Informace městského úřaduInformace městského úřadu

Tovačovský kamelot

také pogratuloval nově zvoleným zastupitelům a popřál jim 
mnoho sil při práci pro naše město. Zastupitelstvo se nám 
z 1/3 obměnilo, a proto bych chtěl také poděkovat minulému 
zastupitelstvu za odvedenou práci a korektní jednání po celé 
čtyři roky.

Za kandidáty STAN „Společně pro Tovačov“ 
Jaroslav Vrána

nebude vlivem klimatických podmínek 
podléhat degradaci a zároveň je zachován 
původní vzhled dřevěného parketu.

Každého z nás v současné době trápí 
ceny energií, a tak jsme se rozhodli pořídit 
alternativní zdroj tepla v podobě krbové 
vložky na městském objektu v restauraci 
U Tří králů. Při výměně lokálního topidla 
byl zjištěn špatný stav komínového tě-
lesa, které jsme museli nechat vyvložko-
vat, a nadstřešní část komínu kompletně 
opravit. Díky technice našich hasičů ne-
byla oprava až tak složitá. Tímto jim děku-
jeme za součinnost při provádění staveb-
ních prací.

Postupně se snažíme obměňovat 
techniku na úseku údržby. V měsíci říjnu 
jsme zakoupili zcela nový malotraktor 

značky VEGA, kterým jsme tak nahra-
dili již dosluhující malotraktor YUKON. 
Výhodou tohoto stroje je možnost využití 
příslušenství, které již máme na původní 
malotraktor pořízené.

Protože nám počasí přeje, i nadále po-
kračujeme v  opravách chodníků na ulici 
Široká a zároveň jsme započali s příprav-
nými pracemi pro vybudování nového 
multifunkčního hřiště u  sportovní haly. 
Z  prostoru bývalých uhelných skladů 
jsme provedli přístup na staveniště, aby-
chom se vyhnuli zřízení příjezdové cesty 
přímo před sportovní halou. Jestliže po-
časí vydrží, stavební fi rma ještě v letošním 
roce započne s pracemi.

Marek Svoboda, starosta
Jaroslav Vrána, místostarosta
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 Upozornění – vyúčtování dotace z Dotačního programu 
města Tovačova nebo na základě individuální žádosti

Upozorňujeme příjemce dotace, jejichž žádost byla schvá-
lena Radou města Tovačova nebo Zastupitelstvem města 
Tovačova v  roce 2022, že dle uzavřené smlouvy o  poskytnutí 
dotace jsou povinni do 30. 11.  2022  použít dotaci na úhradu 
nákladů vynaložených příjemcem v souladu s účelem poskyt-
nutí dotace dle čl. I.  smlouvy a podmínkami užití dotace dle čl. 
II.   smlouvy.

V případě Vám aktuálně známých komplikací s dodržením 

výše uvedeného termínu se obraťte na tajemnici MěÚ Tovačov 
Ing. Bc. Danu Giblovou – tel. 581706955, 720973710 nebo na 
email tajemnik@tovacov.cz.

Pokud jste se rozhodli, že dotaci čerpat z jakéhokoliv dů-

vodu nebudete nebo nebudete ji čerpat v celé výši, prosím, 

vraťte nevyčerpanou dotaci nebo její část na účet posky-

tovatele č. 1883120309/0800 dle stanovených podmínek 

smlouvy. 

 Městský úřad Tovačov, odbor fi nanční informuje:

 Zahájení školního roku na SŠ řezbářské Tovačov

Místní poplatek za užívání veřejného 
prostranství – skládky dřeva, stavební-
ho materiálu, lešení, sutě apod. podlé-
há Obecně závazné vyhlášce č. 2/2020. 
Poplatník je povinen předem dle výše 
uvedené vyhlášky ohlásit správci poplat-
ku užívání veřejného prostranství a uhra-
dit poplatek.

Plné znění Obecně závazných vyhlá-
šek města Tovačov na www.tovacov.cz .

Informace na tel. č. 581706954 p. 
Hrazdilová, nebo osobně Městský úřad 
Tovačov, fi nanční odbor, pokladna.

Opět informujeme všechny občany, 
kteří se zapojili do motivačního a  evi-
denčního systému (MESOH) - třídění od-

Prvního září čekalo na studenty naší 
školy malé překvapení. Svou návštěvou 
nás poctil hejtman Olomouckého kraje 
pan Ing. Josef Suchánek v  doprovodu 
zastupitele a radního Olomouckého kraje 
pro vzdělání pana RNDr. Aleše Jakubce, 
PhD. Oba krátce promluvili k  shromáž-
děným studentům i pedagogům, popřáli 
nám úspěšný školní rok a  zdůraznili vý-
znam odborného školství.  Na závěr při-
vítal v Tovačově studenty prvních ročníků 
místostarosta města pan Jaroslav Vrána. 

Pan hejtman zmínil i plánovanou stav-
bu nových odborných učeben, na jejíž 
zahájení se všichni těšíme už delší dobu. 
Zájem o studium na naší škole totiž v po-
sledních letech stoupá, a  to nejen díky 
novému maturitnímu oboru Design inte-
riéru a nábytku, jež se v právě startujícím 

padů do čirých plastových pytlů:
- dodržujte hmotnosti odevzdaných 

pytlů,
  tj. plasty hmotnost pytle 2,5 až 7 kg, 
  papír 5 až 10 kg,
  kovové obaly 2,5 až 10 kg,
- jedlý tuk do lahve o minimálním obje-

mu 2 litry a plnou láhev odevzdejte ve 
sběrném dvoře.

Často se nám při načítání vyskytují 
pytle, které mají nízkou hmotnost a  ne-
můžou se pak na ně přičítat ekobody.

Upozorňujeme také, že extrémní 
množství nezvýší vaši slevu. Dávejte ke 
svozu pytle, až jsou dostatečně plné, 

a odevzdávejte tříděný odpad, který sku-
tečně vznikl ve vaši domácnosti (ne u pří-
buzných ani z podnikání).

Doporučujeme se také přihlásit do 
svého odpadového účtu, vyplnit zde od-
padový dotazník a potvrdit inventuru sta-
noviště. Toto vám může pomoci k získání 
více EKO bodů. 

Přihlášení do odpadového účtu mů-
žete provést prostřednictvím webu www.
mojeodpadky.cz přes tlačítko „Přihlásit“. 
Své přihlašovací údaje naleznete na spod-
ní straně archu s čárovými kódy na pytle.

Běla Hrazdilová
 Finanční odbor

RůznéRůzné
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 NOVINKY Z TOVAČOVSKÉ KNIHOVNY 
Městská knihovna v Tovačově zakou-

pila v  tomto roce do knihovního fondu 
téměř 600 nových titulů a seznamy nej-
zajímavějších knižních novinek jsou k dis-
pozici na webových stránkách knihovny. 
Výběr knih je koncipován na základě ak-
tuálních nabídek knižního trhu, potřeb 
knihovny a  poptávky čtenářské komu-
nity. I  přes neustálý růst nákupních cen 
zajistila tovačovská knihovna svým čte-
nářům nejžádanější bestsellery.

PŘEDVÁNOČNÍ NABÍDKA KNIŽNÍCH 

NOVINEK:

Tučková, K.: Bílá voda
Mayne, A.: Černý korál
Krajčo Babinská, K.: Tsunami
Bryndza, R.: Osudné svědectví
Vondruška, V.: Morový testament
Lagercrantz, D.: Temnota
Třeštíková, R.: Tajemství
Nesbo, J.: Žárlivost a jiné povídky
Gillerová, K.: Mlha mezi námi
Obermannová, I.: Babička
Grisham, J.: Vražda na ostrově Camino
Erskinová, B.: Spřádači snů
Lapena, S.: Nepříliš šťastná rodina
Javůrek, Š.: Nebe nad Perninkem

Olsen, A.: Chlorid sodný
Kubíková, K.: Hájovna
Tudor, C. J.: Upálené
Jindra, J.: Případ děsivé masky
Coben, H.: Říkejte mi Win
Vrchovský, L.: Stará fotografi e
Harrod-Eagles, C.: Tajemství zámku Ashmore
Jakoubková, A.: Odříkaného manžela nej-
větší krajíc
Cole, M.: Bez lítosti
Chalupová, L.: Páté jablko
Nikolai, M.: Osudová léta (Čokoládovna 3. díl) 
Pawlowská, H.: Užívej života
Greaney, M.: Na mušce (Šedý muž 2. díl)
Niedl, F.: Železná rukavice (Rytíři z Vřesova 
10. díl)
Steelová, D.: Tichá noc
Keleová-Vasilková, T.: Manželky po letech
Clarková, J.: Otec neznámý
Krnáčová, A.: 21 dní
Chesterton, G. K.: Nevinnost otce Browna
Poncarová, J.: Herečka – Múza první re-
publiky
Minier, B.: Na okraji propasti
Boček, E.: Aristokratka pod palbou lásky
Kepler, L.: Pavouk
Dvořáková, P.: Zahrada
Fieldingová, J.: Slepá ulička

školním roce dočká prvních absolventů. 
Oblíbené jsou i  další vyučované obory, 
což dokazuje i postupně narůstající počet 
tříd i  žáků (nový školní rok zahajujeme 
s téměř 190 žáky ve 13 třídách). V odbor-
né učebny a  kabinety pro nové kolegy 
jsme postupně přetvořili doslova každý 
využitelný kout školního areálu, takže dál 
už opravdu nemáme kam expandovat. 
Věříme, že dlouho připravovaný projekt 
nových moderních prostor se konečně 
dočká realizace.

za SŠŘ Marta Sedlářová

NOVÉ KNIHOVNICKÉ AKTIVITY A SLUŽBY:

Služba: „OBJEDNEJ A VYZVEDNI“

Tato služba probíhá formou rychlého 
půjčovního procesu, kdy si čtenář z domu 
vybere a  objedná knihy z  nabídky na 
webových stránkách knihovny příp. pro-
střednictvím on-line katalogu a po doho-
dě s pracovnicí knihovny si je pak přijde 
v nejbližším půjčovním termínu vyzved-
nout. Návštěvní doba se tak omezí jen na 
nezbytný čas k evidenci vrácených a za-
půjčených knih. Tuto možnost mohou vy-
užívat čtenáři všech věkových kategorií.  

Informace: tel. 581 706 961

Služba: „KNIHY Z  KNIHOVNY AŽ 

K VAŠIM DVEŘÍM“

Od ledna 2023 bude Městská knihov-
na v Tovačově zajišťovat čtenářům donáš-
ku knih až do místa trvalého bydliště. Tato 
služba je určena pro osoby se zdravot-
ním postižením, občany s dlouhodobým 
nebo krátkodobým pohybovým nebo ji-
ným zdravotním omezením a pro seniory 
nad 80 let.

Podmínkou ke zprostředkování do-
náškové služby je registrace čtenáře 
a  zaplacení ročního poplatku. Registraci 

Různé
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v  knihovně lze sjednat telefonicky nebo 
ji mohou zajistit příbuzní dotyčného zá-
jemce. Výběr a doručení knih je pro tuto 
skupinu občanů zdarma.

Informace: tel. 581 706 961

Akce: „NESUĎ KOSA PODLE NOSA 

A KNÍŽKU PODLE OBALU“

V  knihovně si někteří čtenáři vybírají 
knížky podle toho, jestli je zaujme jejich 
obal - pokud se jim nelíbí, tak knihu od-
loží a pokud ano, tak teprve začnou listo-
vat stránkami a zjišťovat další informace. 
Jestliže návštěvníci posuzují knihy jen 
podle vzhledu obalu, tak se může stát, že 
budou nevědomě ochuzeni o  příjemný 
čtenářský zážitek. 

Čtenáři si tedy mohou vyzkoušet 
výběr knihy „naslepo“, aby nebyli pře-
dem ovlivněni vizuální podobou titulu. 
V  knihovně je k  zapůjčení několik ano-
nymně zabalených knižních novinek 
a teprve doma čtenáři zjistí, jakou knihu 

si půjčili. Po přečtení ji pak mohou na při-
loženém lístku ohodnotit známkou.

Pravidelná aktivita: „VÝTVARNÁ 

DÍLNA“

Od dubna t. r. navštěvují děti před-
školního věku a žáci 1. stupně ZŠ zájmo-
vý kroužek „Výtvarná dílna“, který se koná 
ve středu příp. ve čtvrtek prostorách 
knihovny pro děti a mládež pod vedením 
asistentky pedagoga p. Lenky Bílkové. 
Zhotovené výrobky bývají vystaveny ve 
výloze dětské knihovny.

Půjčovní doba knihovny pro děti 
a mládež (knihovna – náměstí, vedle dro-
gerie): středa od 13 – 16 hod. 

Půjčovní doba knihovny pro dospělé 
čtenáře (knihovna – náměstí, přízemí bu-
dovy MÚ): pondělí a čtvrtek v době od 8 
– 12 hod., 13 – 17 hod. 

Registrace nových čtenářů probíhá 
po celý rok - platnost čten. poplatku je 12 
měsíců. 

Kontakty: Městská knihovna Tovačov, 
Náměstí 12; tel.: 581 706 961; 

e-mail: knihovna@tovacov.cz; web: 
www. knihovnatovacov.cz

V  dnešní době je vydáváno velké 
množství zajímavých knih rozdílných žán-
rů a jejich lákavá nabídka potěší duši ka-
ždého z nás. Kniha je trpělivým přítelem, 
který nechává volný prostor našim myš-
lenkám a fantazii. Prostřednictvím belet-
rie můžeme vstoupit do „jiného světa“, ve 
kterém společně s hlavními protagonisty 
sdílíme jejich životní příběh, což výstižně 
vyjádřil svou myšlenkou anglický drama-
tik a prozaik Oscar Wilde – „Ten, kdo čte, 
žije s každou další knihou život navíc. Kdo 
nečte, má jen ten svůj.“  

Přeji všem, pro které je čtení knih ne-
dílnou součástí jejich života, aby jim i na-
dále poskytovalo potěšení a tolik potřeb-
ný klid a pohodu. 

Knihovnice Lenka Pazderová

 Květiny pro… 
Na zámku si nedovedeme dost dobře představit, že by 

hodové oslavy proběhly bez květinové výzdoby. „Květiny 
pro…“ organizují každý rok členové Zámeckého spolku 
Tovačov z. s. (dříve Tovačovský zámek o.p.s.).  

V  letošním roce byly květiny věnovány Davidu 
Gutmannovi a jeho potomkům. David byl posledním ma-
jitelem tovačovského zámku z řad šlechticů, i když… 

Mnoho nového o rodu Gutmannů se mohli návštěv-
níci dozvědět na sklonku hodových oslav – 28. září. 
Slavnostně byl odkryt rodostrom rodiny, který zůstane 
součástí jejich expozice na zámku. Kdo by chtěl o  rodi-
ně jmenovaného průmyslníka vědět více, může se těšit. 
Členové Zámeckého spolku Tovačov ve spolupráci se 
zámkem a  dalšími subjekty připravuje tištěnou podobu 
dosud zjištěných informací aneb držte nám palce, ať se 
nám naše plány podaří. 

Květa Zajícová
foto Lukáš Sládeček 
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 Vyšla 
nová kniha

V  rámci hodových oslav byla v  sobotu 
24. září na zámku v  obřadní síni slavnost-
ně pokřtěna nová kniha „Mlýnský náhon 
a mlýny nejen na něm“. Při křtu byli přítom-
ni téměř všichni autoři knihy, někteří se vy-
dání bohužel nedožili.

Samotný akt křtu provedly Zdena 
Dopitová, bývalá starostka města Tovačova, 
a Dana Přikrylová, vnučka bývalého majite-
le tovačovského mlýna. 

Po slavnostní události čekalo na všech-
ny zúčastněné na nádvoří zámku překva-
pení v podobě makety tovačovského mlý-
na. Maketu zapůjčil pan Ladislav Novák. 
Zmenšeninu mlýna v  měřítku 1:5 bylo 
možné do konce října vidět na pokladně 
zámku Tovačov. V současné době je maketa 
umístěna v depozitáři Muzea Komenského 
v Přerově. 

Knihu „Mlýnský náhon a mlýny nejen na 
něm“  je možné zakoupit na pokladně MěÚ 
Tovačov. V zámku ji bude možné zakoupit 
na akci Vánoce na zámku – 10. a 11. prosin-
ce. 

Květa Zajícová 
foto: Leon Bouchal 
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Kluci v akci v Tovačově
Koncem října jsme na zámku přivítali 

milou návštěvu. Štáb České televize u nás 
natáčel oblíbený pořad Kluci v akci. Jed-
ná se o gastronomický pořad, který vysílá 
Česká televize na prvním programu kaž-
dou sobotu v podvečer. První díl byl od-
vysílán 5. září roku 2005. Záměrem tvůrců 
bylo vytvořit pořad, ve kterém se divák 
pobaví, přiučí a naučí se uvařit nějaké jíd-
lo či pochoutku. Dlouho bylo vidět před 
kamerou vařit duo Filip Sailer a  Ondřej 

Slanina. Do Tovačova už ale Ondřej přijel 
sám, respektive s  jiným kuchařským ko-
legou. A protože díly, které jsou natáčeny 
v  jednotlivých krajích, propagují přede-
vším regionální potraviny, nebylo tomu 
jinak ani v Tovačově. Tři vybrané a oceně-
né regionální potraviny v roce 2022 byly 
použity do receptů na jednotlivá jídla. 
Vařilo se z  Drahoušových klobásek, do 
dezertu byla použita smetanová zmrzlina 
z Doubravského dvora a jako příloha k jíd-

lu bylo servírováno cibulové chutney na 
červeném víně. 

Atmosféra dvoudenního natáčení se 
nesla ve velmi přátelské a klidné atmosfé-
ře, kterou především v prvním dnu zpestři-
ly ochutnávky a vůně linoucí se z Rytířské-
ho sálu, kde vznikla provizorní kuchyně. Na 
tento štáb budeme rádi vzpomínat. 

Díl natáčený v Tovačově bude vysílán 
Českou televizí v sobotu 26. listopadu. 

Květa Zajícová

 Oprava vitráží ze Sněmovního sálu 
Od ledna do srpna letošního roku byly v dílně Vitráže Bruštík 

s. r. o. Zábřeh restaurovány vitráže ze Sněmovního sálu zámku. 
Opraveny nebyly jen vitrážové části oken, ale rovněž ty bucnové. 

Sněmovní sál prošel celkovou obměnou i díky zapůjčenému 
novorenesančnímu nábytku z poloviny 19. století. 

Pro příští sezónu opět připravujeme drobné změny v interi-
érech zámku, takže se návštěvníci mají na co těšit. Sezóna roku 
2023 bude zahájena 1. dubna. 

Květa Zajícová, 
kastelánka zámku
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Ohlédnutí za Tovačovským kulturním létem ve fotografi ích 

Č

Loutkové divadloLoutkové divadloLetem muzikálovým světemLetem muzikálovým světem

Swingový večerSwingový večerSwingový večerSwingový večer

Swingový večerSwingový večer Swingový večerSwingový večer

Moravské divadlo Olomouc, RevizorMoravské divadlo Olomouc, Revizor
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Středověký den

večerní prohlídky na zámkuvečerní prohlídky na zámkuvečerní prohlídky na zámkuvečerní prohlídky na zámku
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 Robert Abele – potomek šumavských sklářů, 
který bojoval roku 1866 v Tovačově

V  loňském roce nechalo město To-
vačov restaurátorem René Seifriedem 
opravit pískovcový sokl kříže u bývalého 
mlýna, který byl již velmi zašlý a nečitelný. 
Můžeme se tedy opět z  nápisu na něm 
dozvědět, že byl postaven na památku 
v těchto místech padlého rakouského dů-
stojníka. Nebude od věci si připomenout, 
co se v těchto místech odehrálo před 156 
lety v průběhu srážky pruských a rakous-
kých vojsk u Tovačova.

V prostoru mlýna a v okolí mlýnského 
náhonu bojovala 1. a 2. setnina rakouské-
ho 71. pěšího pluku pod velením setníka 
Karla von Döpfnera proti dvěma (a poz-
ději až sedmi) setninám 3. východoprus-
kého granátnického pluku č. 4. Rakous-
kým vojákům se dlouho dařilo odrážet 
pruské útoky a  svou statečnou obranou 
umožnili nerušený ústup koloně zásobo-
vacích vozů směrem k  Přerovu. Teprve, 
když jeho vojákům hrozilo obklíčení, byl 
setník Döpfner donucen své postavení 
vyklidit. V okamžiku, kdy rakouská pěcho-
ta opustila most a stahovala se z Tovačo-
va, vyrazila do útoku 4. četa 4. eskadrony 
poznaňského hulánského pluku č. 10 pod 
velením poručíka von Richthofena, která 
se připojila k  pruské pěchotě. Pruští hu-
láni přejeli most a napadli Rakušany, jimž 
způsobili citelné ztráty a  zajali 1 důstoj-
níka a 33 mužů. Setník Döpfner se svou 
jednotkou ustoupil k Troubkám a později 
dál k Přerovu.

Zajímavé svědectví o boji u mlýnské-
ho náhonu zaznamenal od své pratety 

paní Drápalové tovačovský historik Karel 
Stéger: „Byla jsem již vdaná. Bydleli jsme 
tehdy v úřednickém domě č. 2 v zámku 
a z okna domu jsem viděla, jak rakouský 
důstojník nechtěl vydat „šablu“ pruské-
mu hulánovi, který ho ohrožoval. Prajz ve 
zlosti ho tam na tom místě na Hradecké 
hrázi u  mlýnské strouhy probodl pikou 
s praporečkem. A tak je tam ten kříž.“

Jediný důstojník rakouského 71. pě-
šího pluku z  jednotky setníka Döpfnera, 
který boje ve městě nepřežil, byl podpo-
ručík 2. třídy Robert Abele od 1. setniny, 
který na následky zranění v Tovačově ze-
mřel 27. srpna 1866. Je tedy velmi pravdě-
podobné, že kříž u bývalého mlýna stojící 
nedaleko autobusového nádraží, upomí-
ná právě na osudové zranění podporučí-
ka Abeleho

Robert Abele však nebyl v  Tovačo-
vě pohřben. Jeho tělo bylo převezeno 
do rodinné hrobky ve Staré Hůrce (Alt-
-Hurkenthal) nedaleko Prášil na Šumavě, 
v  jejichž okolí rodina Abelů provozovala 
prosperující sklárny. Jejich rodinná hrob-
ka se nacházela v  kryptě kaple sv. Kříže 
na hřbitově vedle kostela sv. Vincence ve 
Staré Hůrce. V roce 1946 bylo z Hůrky od-
sunuto německé obyvatelstvo, o šest let 
později se vesnice stala součástí pohra-
ničního pásma a byli z ní vystěhováni po-
slední lidé. V roce 1953 byla krypta vojáky 
Československé lidové armády vydranco-
vána, rakve byly rozbity, ostatky mrtvých 
zhanobeny a zakopány někde poblíž kap-
le. Vesnice zanikla, z kostela se zachovaly 

pouze základy, ruinu kaple se však díky 
práci několika nadšenců podařilo opravit 
a v roce 2003 slavnostně vysvětit.

První zmínka o kříži u mlýna pochází 
z  roku 1900, kdy Tovačov navštívil tech-
nický referent Ústředního spolku pro 
udržování válečných pomníků z  r. 1866 
v  Čechách Vilém Dokoupil. Hned násle-
dujícího roku bylo provedeno sochařem 
Franzem Pourem z  Přerova restaurování 
kříže na náklady Ústředního spolku. 

Od té doby byla památka již několikrát 
poškozena. V roce 1998 došlo k ulomení 
kovové části a  torzo bylo zasypáno sta-
vebním pískem. Opravu na své náklady 
provedl Jaromír Krátký z Tovačova, který 
odlomenou a zahozenou část kříže nalezl. 
Celková oprava včetně zhotovení nového 
základu proběhla roku 2009, přičemž so-
chař Josef Petr a kovář Jiří Jurda provedli 
restaurátorské práce zdarma. Materiál na 
opravu byl hrazen ze sbírky 13 účastníků 
vycházek po bojišti a  6 členů Komitétu 
1866. Opravený kříž byl slavnostně odha-
len 11. července 2009 v rámci tradiční vy-
cházky po bojišti. Jeho pravidelnou údrž-
bu pak prováděli členové Komitétu 1866, 
především Václav Hradil a Jiří Jemelka.

Po restaurování provedeném v  loň-
ském roce se kříž skví v plné kráse a je opět 
nejen důstojnou připomínkou válečného 
roku 1866, který se nesmazatelně zapsal 
do místních dějin, ale i  důkazem péče 
města Tovačova o jeho četné památky.

Jiří Synek, Komitét 1866

Detail opraveného kříže u starého 
mlýna

Robert Abele (SOkA Olomouc, 
NAD 507, inv. č. 357)

Kaple s kryptou v bývalé Staré Hůrce
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 Vycházka po bojišti u Tovačova 
u příležitosti 156. výročí prusko-rakouské války

V  sobotu 16. července 2022 byla 
u kříže stojícího u starého tovačovského 
mlýna za přítomnosti kastelánky zámku 
Květy Zajícové zahájena již 26. vycházka 
po místním bojišti, které se zúčastnilo 
přibližně 25 zájemců o vojenskou histo-
rii a  kterou svým výkladem doprovázel 
Jiří Synek z Komitétu pro udržování pa-
mátek z války roku 1866. Po úvodním vý-
kladu a připomenutí osoby rakouského 
podporučíka Roberta Abeleho, který byl 
v těchto místech těžce zraněn, se všichni 
přesunuli na hráz Skašovského rybníka 
a  odtud vycházka pokračovala ke kříži 
na Olomoucké ulici. Na dalších zastáv-
kách u Bezedného dolu a Behrova po-
mníku byli návštěvníci podrobně se-
známeni s průběhem tovačovské srážky 
z  15. 7. 1866 a  s  místními památkami, 
které se k této historické události vzta-
hují. U Bezedného dolu byla také k po-
mníku 108 pruských a  rakouských vo-
jáků položena kytice za město Tovačov 
a  vojáci předvedli předpisové nabíjení 
rakouských předovek systému Lorenz. 
Vycházka byla zakončena u  rakouské 
mohyly a dvou dalších pomníků, které 
se zde nacházejí.

Zájemce o vojenskou historii střední 
Hané doprovázeli příslušníci klubů vo-
jenské historie náležející k 27. praporu 
polních myslivců z Olomouce (Jan Juna 
a  Jan Březina), 8. pěšímu pluku z  Brna 
(Josef Melichar a Petr Behančin) a K. k. 
Pionier Kompanii z  Olomouce (Robert 
Teplík a Jakub Novotný). Vojákům v do-
bových uniformách velel Ondřej Král od 
6. praporu polních myslivců z Náchoda 
a atmosféru dotvářela Helena Melicha-
rová v  šatech dle módy z  19. století. 
Fotodokumentaci akce již tradičně za-
jišťovali Zdena Junová a Karel Novotný 
a letos také Klára Synková.

Je třeba vyjádřit velký dík městu 
Tovačovu za péči o  památky z  války 
roku 1866 a  za dlouhodobou podpo-
ru vycházek po bojišti, představujících 
populárně naučnou akci zaměřenou 
na historii prusko-rakouské války, která 
svým rozsahem a již mnohaletou tradicí 
nemá na území celé naší republiky ob-
doby. 

Před vycházkou se také podařilo 
městu Tovačov ve spolupráci s  Komité-
tem 1866 zajistit výrobu zcela nových 

tabulí naučné stezky Po stopách bitvy 
u Tovačova 1866 a pracovníci města jimi 
nahradili staré a již nečitelné tabule, kte-
ré podlehly povětrnostním vlivům. 

Vycházce předcházela krátká pietní 
vzpomínka v  Dubu nad Moravou, v  je-
jímž průběhu starosta Ivo Čečman spolu 
s  místostarostou Lubomírem Vaňákem 
a  členy rady městyse Pavlem Piňosem 
a  Stanislavem Klukou položili věnec ke 
kříži na náměstí. 

Jiří Synek, Komitét 1866
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 Z hasičského notesu
19.3.2022 proběhla za účasti předsta-

vitelů města a městské policie, po dlou-
hé odmlce zaviněné pandemií Covid 19, 
členská schůze SDH Tovačov. 

Bylo to na den přesně, kdy byl v roce 
1876 založen Sbor.

2.4.2022 se konal jarní sběr železa 
pod taktovkou mladých hasičů.

Mladí hasiči se aktivně účastní sou-
těží, kde zdárně reprezentují město 
Tovačov.

28.5.2022 se v Tovačově uskutečnila 
Okrsková soutěž okrsku č.6 Kojetín za 
účasti SDH Tovačov, SDH Brodek, SDH 
Oplocany a SDH Kojetín.

Své umění ve štafetě předvedla 
přípravka SDH Kojetín, dále ve štafetě 
a  požárním útoku mladší a  starší žáci. 
V požárním útoku se předvedli také ženy 
a muži.

A jak to všechno skončilo?
Prvenství získaly SDH Kojetín (muži) 

a SDH Oplocany (ženy).
Všem vítězům velká gratulace. 
Velké díky patří také všem soutěží-

cím, divákům a v neposlední řadě orga-
nizátorům.

Mezinárodní den dětí se slaví každo-
ročně 1. června.  

U  příležitosti dne dětí jsou připra-

vovány různé společenské a  sportovní 
akce. 

Den dětí má upozornit světovou ve-
řejnost na práva a potřeby dětí.

A tak tomu bylo i v Tovačově, kde si 
děti mohly vyzkoušet své znalosti a do-
vednosti v areálu zámeckého parku.

A  nesměla chybět ani pěna, kterou 
spolu se střelbou ze vzduchovky, letec-
kou a  překážkovou dráhou připravili 
Hasiči Tovačov. 

Hasičský vůz byl přistaven k nahléd-
nutí a  prozkoumání před vstupem do 
zámku.

Za SDH Tovačov – Mgr. Antonín Havlin

Sport
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 100 roků sportovního rybářství v Tovačově
Při pohledu na naše  město upou-

tá každého vysoká štíhlá zámecká věž, 
které se oprávněně říká „ SPANILÁ“, 
a krásné a vysoké koruny staletých roz-
sochatých a bleskem ožehnutých dubů, 
které  lemují hráze stávajících a  býva-
lých rybníků kolem Tovačova. Stoleté 
duby jsou svědky slávy a stínů na Tova-
čovsku. A podíváme-li se dále pozorně 
po okolí, uvidíme i  hráze bez stromů, 
které jsou desítky let přeorané, ale přes-
to nemohou být tak lehce rozorány 
natolik, aby nepřipomínaly půdorysy 
zaniklých rybníků, kterými naše město 
bylo a je obklopeno.     

Tovačovsko je bohaté na vodní toky 
a jeho rybníkářská sláva si nijak nezadá 
s jižními Čechami. Není jeho vinou, že je 
dál od Prahy, a proto se o něm méně pu-
blikuje. Snad je to i tím, že Hanáci jsou 
skromnější, pracovitější, a nemají zájem 
publikovat to, co je pro ně samozřejmé. 
A  pokud se to někomu zdá přehnané, 
ať se podívá do výsledků hospodaření, 
hlavně výnosů, a potom srovnává.

Od pradávna tekla Morava na To-
vačovsku dvěma prameny /koryty/, 
jak dokladují staré zápisy z  let 1261 až 
1483. Když se roku 1380 dostaly Troub-
ky pánům z Cimburka, hovoří se o pro-
deji dvou mlýnů, z  nichž jeden je ve 
vsi a druhý na řece Moravě. Roku 1510 
byla učiněna smlouva o stav na Moravě 
u Bolelouce, jímž šla voda na mlýn v Tu-
čapech, Nenakonicích, Rakodavech, Vě-
rovanech a  v Tovačově. Mlýnská strou-
ha, zvaná tehdy řeka, napájela celou 
síť rybníků na Tovačovsku i Lobodicku. 
Roku 1538 bylo svoleno od Pernštejnů 
tovačovských, aby mlynář Jan na řece 
vystavěl mlýn na Cvrčově. Za Jana Ma-
xmiliána z  Pernštejna byla roku 1585 
strouha prodloužena a   napojena na 
Valovou, která až do té doby poháněla 
mlýny v  Klenovicích, Polkovicích, Uhři-
čicích a Kojetíně. Pokud jde o Valovou, 
stojí za povšimnutí u  Uhřičic, kde byly 
nahrazeny  „Vantroky“. Roku 1908 zed-
nický mistr Leopold Novák vystavěl tak 
zvaný sifon – zvláštní shybku, kterou 
stružní voda podtéká Valovou. Byla to 
jedinečná stavba v  celém Rakousko – 
Uhersku a  dodnes je cílem mnoha tu-
ristických vycházek. Tolik ve stručnosti 
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o tom, jak složitě se vyvíjely vodní toky 
na Tovačovsku. Poslední kapitoly do 
vodopisu v  okolí Tovačova vepsala re-
gulace Moravy a Bečvy, jejichž mrtvá ra-
mena byla zavážena skrývkou z  lokalit 
štěrkopískoven.

A co rybníky?

Ještě v  roce 1358 nenacházíme ani 
zmínku o rybnících na panství tovačov-
ském, mikulovském, lednickém a jiném. 
Obrat nastal až v   15. století. Pro tova-
čovské rybnikaření je nejdůležitější rok 
1464, kdy Jan Tovačovský z Cimburka si 
vymohl na králi Jiřím z Poděbrad povole-
ní k zakládání rybníků na Blatech u Tova-
čova. Jeho počin pak rozšířili do velkých 
rozměrů Pernštejnové, největší rybníkář-
ští podnikatelé své doby. Z  životopisu 
Jana Tovačovského se dovídáme, že na 
tvrzi Tovačovské, chráněné velkými ryb-
níky, bývalo hlučno od lidu válečného, 
a skutečně k fortifi kaci / ochraně / tvrze 
bylo použito hlavně přírodních útvarů 
– vod a rybniční sítě. Vilém z Pernštejna 
/ 1503-1521 / dosáhl velkých úspěchů 
nejen v  pivovarnictví, ale hlavně v  ryb-
níkářství. Roku 1508 odňal Ivaňským 
a Oplockým jejich obecní les, kde založil 
rybník, a dal jim za to náhradou les jiný. 
Blízko tovačovského mlýna zřídil haltýře 
a dal postavit dům pro fi šmistra či poryb-
ného. Podobně Jan z Perštejna / 1515 – 
1548 / odňal Věrovským pastvisko, a  to 
vše zatopil rybníkem Hradeckým. A  tak 
bychom mohli dále sledovat jejich ryb-
níkářské počínání. Roku 1559 obnovil 
Vratislav z  Pernštejna Tovačovu výsadu 
svých předků, a  zde čteme o  rybnících 
Hradecký, Paní, Starý, Zámecký (kuchyň-
ský – dnešní Bloudník), Skašov, Zvolenov 
(Plač či Plac), Žaběnec (dnešní Kolečko), 
a snad i Karlíček.   Roku 1679 uvádí Sal-
movský urbář navíc ještě rybníky Vyso-
ký u Věrovan a Velkomajetínský. Z  roku 
1750 se zachovaly údaje o velikosti teh-
dejších rybníků, či spíše o množství ná-
sady do nich vypouštěné. Největší byl 
zřejmě Skašov - 517 hektarů, 1.000 kop 
násady. Tento je uváděn co do rozlohy 
jako třetí největší v  Moravské zemi.  Po 
roce 1763 za hrabat z Kuenburga z důvo-
dů rentability nastává spouštění a vysu-
šování rybníků. 

Rybníky vyžadovaly neustálý dozor 
jak proti všemožnému poškození ze 
strany lidí, tak proti různým nehodám 
zaviněným živelnými pohromami. Proto 
už v 16. století byly postaveny zvláštní 
boudy na trvalý pobyt zařízené, v nichž 
nechyběla kamna, ba ani skla v oknech. 
Takováto chata, zvaná jizba, sloužila 
k potřebám, které k lovení  rybníka pří-
sluší. Kolem roku 1600 se uvádí i u ryb-
níka Skašovského.  Ta už byla náběhem 
na rybniční hájenku. A  je tam dodnes.  
Tyto haltýře či  sádky  existovaly téměř 
u všech rybníků.  V Tovačově byly zříze-
ny za mlýnem. Dneska je tam myslivec-
ký dům se zařízením. Jako důkaz slouží 
nákres i s vyznačením přítoku a odtoku 
vody. Dle vyprávění pamětníků, tito při 
různých výkopových pracech naráželi 
na pozůstatky tohoto zařízení.    

Roku 1765 se hovoří o Skašově jako 
částečně spuštěném.  Na jeho ploše 
vzniká kolonie Annín a  dnes je zde 
jedna z  největších středoevropských 
štěrkopískoven a rybáři oblíbené revíry 
Morava 17 A  a  Skašovská jezera. Roku 
1792 pustila vrchnost k  bezplatnému 
užívání 24 právovárečným měšťanům 
a 65 předměšťanům z částečně vysuše-
ného rybníka Hradeckého 634 měřice 
a ze Zvolenova 455 měřic. Tak zůstaly ze 
slavných rybníků jen mokré a vlhké plo-
chy, bažiny, a na hlubších místech tůně 
stojatých vod. Nejdéle se udržel rybník 
Křenovský a hlavně Žaběnec, dnes zva-
ný Kolečko. Nakrátko skončil věhlas to-
vačovských rybníků.

Po roce 1919 se vznikem Českoslo-
venské republiky začíná i  rozvoj ryb-
níkářství. Vznikají střediska Záhlinice, 
Šumvald, Hustopeče. Hradecký rybník 
se obnovil a  stal se součástí Státního 
rybářství Přerov.  V  roce 1974 dochází 
k  rozdělení rybníka na půl, později na 
čtvrtiny.  Rybník má 153,5 hektaru. Jeho 
produkce je kolem 2.000 metrických 
centů ryb, a  produkce čítávala i  1.000 
metráků kachen. Po revoluci se Stát-
ní podnik transformoval na akciovou 
společnost a  v  roce 1994  na základě 
privatizace vznikla akciová společnost 
Rybářství Přerov. Tříčlenné vedení a tří-
člennou dozorčí radu, včetně přátel 
jimi uvedených, poznáte při výlovu dle 
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nažehlených uniforem.    Vyhlášený je 
výlov Hraďócha za účasti veřejnosti. 
Během dvou dní kolem 20. října každo-
ročně mimo roku, kdy nás postihnul ko-
ronavirus, se ho účastní víc než 10 tisíc 
lidí. Hodně jich si postojí ve frontě na ži-
vého vánočního kapra, další si přijedou 
jednou v  roce zbaštit rybí specialitu, 
podívat se, jak to těm borcům v  lovišti 
odsýpá, setkat se s  přáteli, a  dětem se 
podaří na pouťových atrakcích udělat 
babičkám, dědečkům a  rodičům prů-
van v peněžence. 

Každoročně jsou v létě pořádány ve 
spolupráci místní organizace Českého 
rybářského svazu, Základní školy a měs-
ta Tovačov rybářské závody mládeže. Je 
radost se dívat, jak po výstřelu pana Za-
hradníčka sviští do vody udice desítek 
mladých rybářů. Výstřelem se závod 
ukončí. Spočítají se centimetry na-
chytaných ryb a  odměňují se vítězové 
jednotlivých kategorií. Ceny zpravidla 
předává pan starosta, pokud někoho 
nesezdává.   Pak ho zastoupí předseda 
MO ČRS.  I stalo se, že nebraly. A co s ce-
nami vypáčenými od sponzorů? – žád-
ný problém, Ti, kterým se nedařilo, byli 
vyzváni, aby udělali štrúdl, ceny si roze-
brali, a spokojení byli všichni.

Počátky organizovaného rybolo-

vu

Tyto se datují do doby Davida 
Gutmanna, u  kteréhož se z  hlediska 
našeho pohledu chvíli zastavíme. Vel-
koprůmyslník, majitel uhelných dolů 
v  Ostravě, významný podílník severní 
dráhy císaře Ferdinanda za 2.700.000 
zlatých koupil velkostatek Tovačov. 
U  starobylého zámku přistoupil k  roz-
sáhlým opravám a přístavbám. Pro nás 
je důležité, že s jeho nástupem začína-
jí spory o  rybolov a  jakési zmapování 
a  vymezení vodních revírů za účelem 
stanovení pachtovného. Pro nás je zají-
mavé, že můžeme z písemných prohlá-
šení a sporů zjistit, jaké ryby se v našich 
tocích chovaly, výměry jednotlivých 
toků a  výše pachtovného placeného 
okresním hejtmanstvím. A  kdo měl 
právo rybolovu? Byl to především vel-
kostatek, který rybolov dopřával svým 
úředníkům, dále město Tovačov pro 
své vyvolené. O právo se přely i obce na 
vodách ležící. Na prostý lid jaksi nezby-
lo. Dle přípisu okresního hejtmanství 
v Přerově z 15.12.1897 se dozvídáme, že 
se v Tovačově loví na vodách o celkové 
délce 26,2 km a o ploše 101 hektar. Veš-
keré vody jsou rozděleny na Moravu se 

Splavskou, Bečvu, Mlýnský potok a Vik-
ličku. Jsou pronajaty a  roční nájemné 
činí úhrnem 41 zlatých a  25 krejcarů. 
Město Tovačov si stěžuje, že každo-
ročně vypouštějí průmyslové podniky 
odpadové vody do řek, kterými nejen 
ryby, nýbrž i  zárodky vyhubeny bývají, 
a  veškeré volání o  odstranění těchto 
závad zůstává bez výsledků / takže už 
i tehdy – poznámka autora /. 

Založení rybářského spolku 

a jeho počátky

Po vzniku samostatné Českoslo-
venské republiky nastává i  v Tovačově 
pozvolný rozvoj společenského života. 
Postupně  obnovují svoji činnost orga-
nizace a spolky již dříve založené a nové 
se zakládají. Tak došlo 2. února 1923 
ke svolání schůze, která měla připravit 
půdu pro založení rybářského spolku. 
Dostavilo se 21 přátel rybolovu a zvolili 
přípravný výbor v tomto složení:

Předseda Karel Nádeníček,
místopředseda Čeněk Doležel,
jednatel František Molata  ,
pokladník František Mazura ,
hospodář František Minařík.

Jmenovaní v  poměrně krátké době 
vyřídili nutné záležitosti a svolali 7. dub-
na 1923 první valnou hromadu. Na té 
byl založen rybářský spolek a  zvoleno 
řádné představenstvo ve stejném slo-
žení. Byl stanoven příspěvek na 10,- Kč 
a 5,- Kč zápisného.

Nadšení prvních průkopníků organi-
zovaného rybolovu, kterého se poprvé 
měli právo zúčastnit obyčejní lidé, zmra-
zila neochota okresního úřadu prona-
jmout spolku rybolov. Tento byl založen, 
ale neměl vodu. Veškeré žádosti okresní 
hejtman Bočan zamítl. Rybářský revír 
i rybolov byl znovu pronajat velkostatku. 
Rybářský spolek se odvolal na zemskou 
správu v  Brně a  po dalším neúspěchu 
k ministerstvu zemědělství v Praze. Bez-
nadějná situace se odrazila ve zprávě 
jednatele v knize zápisů: Prosím republi-
kánské ministerstvo / v originále dvakrát 
podtrženo /. To však potřebovalo 5 roků 
a stížnost zamítlo. Spolek jen schůzoval 
a členů ubývalo. A tak byl rybářský revír 
znovu propachtován velkostatku, městu 
Tovačovu a Lobodicím na dalších 10 let 
bez veřejné dražby. Spolek byl odkázán 
na jednání s majiteli starých toků a tůní 
o  pronájem rybolovu. Do sporů zasáhl 
i lesní úřad, který si nechal písemně prá-
vo rybolovu vyložit na mrtvých tocích 
řeky Moravy  od okresního hejtmana.

V  této téměř beznadějné situaci se 
schází 12. dubna 1930 valná hromada 
za účasti pouhých 8 členů. Ač se to za-
tím dnes zdá neuvěřitelné, jejich největší 
starostí bylo sehnat  vodu  pro možnost 
rybolovu.  Nastalo zdlouhavé jednání 
s  majiteli vodních toků a  se  singularis-
ty v  tom smyslu, aby se buď stali členy 
rybářského spolku, nebo souhlasili se 
zřízením rybářského družstva, kde by 
vedle spolku byli dalšími členy velkosta-
tek, město a další. Singularisté nakonec 
pronajali spolku své vody na 5 let s roč-
ním nájmem 150 Kč a někteří soukrom-
níci žádali „ nějakou vánoční rybu“. Pro 
nedostatek fi nančních prostředků se 
dává předsedovi plná moc, aby zakoupil  
potřebné rybářské náčiní, obstaral a na-
koupil rybí násadu za své peníze s  tím, 
že je bude spolek postupně splácet. Tak 
daleko šla obětavost členů. Členský pří-
spěvek na náčiní činí 20 Kč. Bude vybrán 
s  předáním legitimace. V  zápise z  této 
valné hromady je uváděno 16 členů. 
Z další činnosti spolku v té době stojí zá-
pis z roku 1933, kdy zástupce velkostatku 
přednáší požadavky vůči spolku: povo-
lovat chytání na udici od Věrovan až po 
Rozhrdlí a dále jen do sítí za účasti vel-
kostatku, a z úlovku si velkostatek nechá 
něco pro svou  potřebu. Na jiných tocích 
je možno na udici lovit jen z nezalesně-
ných břehů. Velkostatek žádá pro své lidi 
5 rybářských lístků proti úhradě. Dozor 
v lese budou jako dosud vykonávat do-
zorčí orgány velkostatku.18.3.1933 bylo 
ustaveno rybářské družstvo se sídlem 
v Tovačově. Jeho členy byly město Tova-
čov,  velkostatek a obec Lobodice. 

23.10.1935 byla projednávána kata-
strofální otrava ryb po řepné kampani. 
Spolek zůstal prakticky bez ochrany 
a  možnosti odškodného. Množství ryb 
bylo odhadnuto na 70 q. Po dalších 
vleklých jednáních cukrovary nabídly 
3.500,- Kč.  A znovu 2.11.  otrava na Vik-
ličce a  spolek dostal 3.000 Kč odškod-
ného. V následujícím roce další  otrava 
a  spolek dostal náhradu 3.500 Kč. Čili 
nic nového pod tovačovským sluncem.

 Jak se schylovalo k  národní kata-
strofě, naši občané hledali cesty k upev-
ňování soudržnosti a posilování národ-
ní jednoty. V závěru roku upisuje spolek 
100 Kč na obranu státu. Politické udá-
losti 1938-39 znamenají stagnaci v čin-
nosti a  spolek hledá novou orientaci 
a své místo.       

Příště: Období protektorátu 
Petrův zdar

Vlk Josef
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Turnaj v minivolejbale

Školní turnaj v minigolfu

V rámci tělesné výchovy a kroužku minivolejbalu naše zá-
kladní škola uspořádala dne 19. dubna 2022 turnaj  v minivo-
lejbalu. Turnaje se zúčastnilo celkem 38 žáků druhé stupně. 
Ti byli následně rozděleni do dvou smíšených turnajů pro 6. 
a 7. třídu (mladší) a déle pak pro 8. a 9. třídu (starší). Hrálo se 
systémem dva na dva. Celkem bylo jedenáct týmů mladších 
hráčů a osm týmů starších hráčů. Bylo sehráno celkem 84 zá-
pasu, kdy každý hrál s každým v dané věkové kategorii. 

V  mladší kategorii se na třetím místě umístila dvojce 
z 6.A  Indráková Ema a Kubíčková Karolína, na druhém místě 
Šálková Aneta a  Holomčík Filip ze 7.A  a  celkové prvenství si 

Základní škola ve spolupráci s  Klu-
bem dráhového golfu uspořádala dne 
28. června 2022 po několikaleté odmlce 
turnaj jednotlivců (rozdělených do kate-
gorií dívek a chlapců) v minigolfu. Turna-
je se zúčastnilo celkem 35 žáků druhého 
stupně. Žáci se rozdělili do skupin a ná-
sledně obcházeli svá stanoviště a začali 
zapisovat do svých karet pro hráče po-
kusy o  trefení určených jamek na osm-
nácti drahách. 

V  dívčím turnaji se na třetím místě 
umístila Aneta Šálková (7.A) s 60 poku-
sy, na druhém místě Barbora Jelínková 
(9.A) s 58 pokusy a celkovou vítězkou se 
stala Elena Bicanová (9.A) se 48 pokusy 
o umístění míčku do jamky.

V  chlapeckém turnaji se na třetím 
místě umístil Jakub Strnad (9.A) s 55 po-
kusy, na druhém místě Michal Šuga (7.A) 
s 52 pokusy a vítězem své kategorie i ce-
lého turnaje se stal Petr Řihošek (7.A) se 
46 pokusy o umístění míčku do jamky. 

Mgr. Tomáš Šilha, Ph.D.
učitel na ZŠ a MŠ Tovačov

odnesli bez ztráty jedině hry Nemrava Radek a Vrána Adam ze 
7.A.

Ve starší kategorii se na třetím místě umístil z  8.A  Leh-
ký Martin a Kohn Jakub. O prvním a druhém místě muselo 
rozhodovat počet bodů nastřádaných za celý turnaj, proto-
že vzájemný souboj obou dvojic skončil nerozhodně a  oba 
týmy jinak všechny ostatní účastníky ve starší kategorii po-
razili. Tudíž na druhém místě se umístila z 9.A Mlčůchová Te-
reza a Pískovská Nina a na prvním místě Křepelková Kamila 
s Mračkovou Adélou taktéž z 9.A. 

Mgr. Tomáš Šilha, Ph.D., učitel ZŠ a MŠ Tovačov
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Letní sportovní kurz
Žáci deváté a osmé třídy naší školy se 

ve dnech 13.6. až 17.6. zúčastnili letního 
sportovního kurzu ve Strážnici na jižní 
Moravě zaměřeného na jízdu na kole. To-
hoto kurzu se zúčastnilo celkem 25 dětí 
(13 děvčat a 12 hochů) a pět pedagogic-
kých pracovníků. 

V pondělí žáci vyjeli v osm hodin ráno 
autobusem směr kemp Strážnice, kde byli 
ubytováni v chatkách. Po obědě žáci ab-
solvovali bezpečnostní instruktáž jízdy na 
kole a po této výuce zamířili na rozhlednu 
Travičná s okruhem kolem Tvarožné Lho-
ty, kdy najeli celkem 15 km. Druhý den se 
na kole jelo hned ráno, a to na zámek Mi-
lotice s celkovým okruhem 55 km. V od-
poledních hodinách proběhly hry plavání 
na čas v různých stylech i ve štafetě, po-
tápění a  lovení hokejových puků ze dna 
bazénu. Třetí den naši žáci pod dohledem 
instruktorů vyrazili na nedaleký zámek 
v Uherském Ostrohu. Celou cestu se při-
tom jelo po Baťově kanále a naši žáci naje-
li 40 km. Čtvrtý den se kurz rozdělil na dvě 
skupiny, přičemž jedna skupina jela na 
nedalekou rozhlednu Radošov a  druhá 
se projela kolem Slovenských hranic, kdy 
obě skupiny najely zhruba stejný počet 

30 km, ale s  rozdílným výškovým profi -
lem. Poslední den se celý kurz vydal v do-
poledních hodinách na krátkou projížďku 
po Strážnici a  místním okolí tak, aby se 
všichni stihli sbalit a naobědvat. 

Děti zažily i různé výkyvy počasí, kdy 
chvíli hřálo hodně sluníčko a  najednou 
začalo hodně pršet. A  žáci tedy zkusili 
i jízdu v dešti, kterou někteří zažili vůbec 
poprvé. Samozřejmě, že k tomu patří i ně-
jaké píchlé duše a  mírnější pády, které 
skončily jen malými odřeninami, ale vše 
dobře dopadlo. Po celou dobu pobytu 
probíhaly různé hry a soutěže a níže jsou 
některé z nich vyhodnoceny.

Jízda na rychlost:

Dívky: 1. Mračková Adéla (9.A), 2. He-
gerová Vendula (8.A) a 3. Smolková Vikto-
rie (8.A)

Chlapci: 1. Klimeš Ondřej (9.A), 2. Pa-
velka Marek (8.B) a 3. Nekoranec Dominik 
(8.B)

Plavaní prsa:

Dívky: 1. Smolková Viktorie (8.A), 2. 
Hegerová Vendula (8.A) a  3. Mlčůchová 
Tereza (9.A) 

Chlapci: 1. Formánek Tomáš (8.A), 2. 
Nekoranec Dominik (8.B) a 3. Pavelka Ma-
rek (8.B)

Plavaní kraul:

Chlapci: 1. Nekoranec Dominik (8.B), 
Pořízek Jan (9.A) a 3. Kohn Jakub (8.A)

Mgr. Tomáš Šilha, Ph.D.
učitel ZŠ a MŠ Tovačov

obě skupiny najely zhruba stejný počet Tereza (9.A) 
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PozvánkyPozvánky
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Přejeme všem našim čtenářům Přejeme všem našim čtenářům 

klidný Advent, šťastné Vánoce klidný Advent, šťastné Vánoce 

a veselého Silvestra. a veselého Silvestra. 

Do nového roku ať vkročíte tou pravou nohou...Do nového roku ať vkročíte tou pravou nohou...
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 Vítání občánků
V sobotu 14. května 2022 bylo do svazku města Tovačova přivítáno sedm dětí, dvě děvčata a pět chlapců. 

Vilém DubanskýVilém Dubanský

Mikuláš ZlámalíkMikuláš ZlámalíkMatěj TrávníčekMatěj Trávníček

Jáchym DorazilJáchym DorazilIzabella VeseláIzabella Veselá

Gabriela ZbránkováGabriela ZbránkováEliáš FibichEliáš Fibich
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V sobotu 22. října 2022 bylo do svazku města Tovačova přivítáno osm dětí, tři děvčata a pět chlapců. 

Anna VoříškováAnna Voříšková Eliáš ZavadilEliáš Zavadil

Julie HorákováJulie HorákováJakub VozákJakub Vozák

Stella HejkerlíkováStella HejkerlíkováKryštof PěchaKryštof Pěcha

Šimon GregovskýŠimon GregovskýTadeáš RoseckýTadeáš Rosecký


